



جامعة حضرموت
نيابة الدراسات العليا
كلية - الآداب
قسم الدراسات الإسلامية

مباحث علوم القرآن في تفسير

"فتح البيان في مقاصد القرآن"

لصديق حسن خان

بحث مقدم لنيل درجة الماجستير في التفسير وعلوم القرآن

إعداد الطالب: صفوان عبد الوهاب نعمان محمد

إشراف: الأستاذ الدكتور: زين عزيز العسافي

مارس ٢٠١٨م

ملخص الرسالة

الحمد لله، وصلى الله وسلم على من اصطفاه، وآله وصحبه ومن والاه.

وبعد: فعنوان البحث: (علوم القرآن في تفسير " فتح البيان في مقاصد القرآن " لصديق حسن

خان) .

تتبع الباحثُ مباحثَ علوم القرآن في هذا التفسير، والمبينة في فهرس المحتويات، وقبل أن يتحدث عنها افتتح رسالته هذه بفصل ترجم فيه لصديق خان ترجمة موجزة، ومهد لعلوم القرآن بشكل عام، ثم نقل كلام صديق خان عن علوم القرآن موضع البحث نقلًا حرفيًا، وهو الغالب، أو مضمونًا، مع ذكر أمثلة من تفسيره للاستشهاد بها على ما يقول، وقد تم عرض موقف المؤلف في المسألة بعد دراستها من مضانها الأصلية، وذكر أقوال من سبقه من العلماء فيها، حسب ما تيسر للباحث.

كما سعى الباحث إلى عرض موقف صديق خان على رأي الجمهور، وهل هو يوافقهم الرأي أم يخالفهم، ويُفردُ الباحث لموقف صديق خان نقطة في نهاية كل مطلب، أو مطلبًا في نهاية كل مبحث، أو مبحثًا في نهاية كل فصل.

Hadhramout University
Higher Studies Deanship
Faculty of Arts
The Department of Islamic
Studies



**Studies of the Science of
Quran in the Interpretation of
Siddiq Hasan Khan,s '*Fath
albayan Fi Mgased Al-Quran*'**

Dissertation submitted in fulfillment of the
requirements of M. A.

Degree in Interpretation and Quran, an
Sciences

Prepared by:

Safwan Abdulwhhab Noman Mohammed

Under the supervision of:

Prof. Zabn Aziz Al-A,ssafi

March 2018

Abstract:

Prayer and peace be upon the Messenger of Allah and his family and companions.

Quranic Sciences in the Interpretation (Tafseer) of “ Fatah Al-Bayan “ by Saddiq Hassan Khan.

In this dissertation, the researcher traces the Qur'an Sciences in the interpretation as it is shown in the table of contents. Before he speaks about it , he opened his research by a brief chapter about Saddiq Khan and explained Quran sciences in general.

Afterwards he cited quotations of Saddiq about the sciences of Quran. And mentioned some examples of his interpretation to support what he says. He also stated the author's position about the concepts being studied within its original themes. The researcher also mentioned the quotes of former scientists about the same topic.

The researcher illustrates the position of Saddiq khan and whether he agrees with them or not. The researcher consigns the position of Saddiq khan as a point in each matter , a matter on each research or a research on each chapter.